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Förord: Lena Rådström Baastad

Medlemmarna är viktiga för Socialdemokraterna. Det är 
medlemmarnas diskussioner som utvecklar partiet på ett 
bra sätt. Med många medlemmar kan vi tillsammans sprida 
socialdemokratins idéer till fler. Då blir organisationen 
och vår politik ännu starkare.  

De flesta som blir medlemmar i Socialdemokraterna  
vill påverka och förändra utvecklingen i samhället.  
Som medlem kan du vara med att fortsätta bygga vårt 
demokratiska samhälle. 
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Socialdemokraterna är en folkrörelse. Det betyder att 
många ska vara med och utveckla våra idéer och vår poli­
tik. Du ska kunna vara engagerad på olika sätt och olika 
mycket. Vår organisation måste därför fungera bra för 
alla medlemmar. 

Jag hoppas att det här studiematerialet ger dig mer kun­
skap om vår organisation. Jag hoppas också att du blir 
inspirerad att vara med i vår verksamhet. Studiematerial­
et är för både nya och gamla medlemmar. 

Lycka till i studiearbetet!

Lena Rådström Baastad 
Partisekreterare

4



Det här är ett studiematerial om Socialdemokraternas 
organisation. Sist i materialet finns mer information om 
hur ni kan arbeta i en studiecirkel. Där finns också tips 
till ledaren för studiecirkeln.

Tre träffar
Studiematerialet om Socialdemokraternas organisation  
har tre delar. Varje del är lagom för en träff i studiecirkeln. 

Varje del har ett tema:
1.	 Välkommen till ett folkrörelseparti!
2. 	� Socialdemokraternas organisation.
3.	 Folkrörelsearbete, kampanj, valrörelse.

I slutet av varje del finns frågor som ni kan diskutera.  
Ni kan också diskutera egna frågor.

Kort introduktion
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Välkommen till oss! 
Du är nu medlem i Sveriges största politiska parti.  
De flesta som blir medlemmar i Socialdemokraterna  
vill påverka och förändra utvecklingen i samhället. 

Som medlem kan du vara med och diskutera viktiga  
frågor, skapa opinion och vara med att bygga vårt  
demokratiska samhälle.

Socialdemokraterna är ett folkrörelseparti. Folkrörelser 
är viktiga i den svenska demokratin. Människor är med 
i föreningar för att förändra både stora och små saker i 
samhället. Föreningens medlemmar bestämmer vad  
föreningen ska göra. På så sätt är vi aktiva i demokratin. 
Vi är inte bara åskådare som står bredvid och tittar på. 

Politiken och politikens resultat blir bättre om vi är 
många som tillsammans gör nya förslag. Ibland kan det 
ta lång tid från en idé till ett beslut. Men våra idéer och 
förslag blir bättre om vi är många som diskuterar dem. 
De blir mer hållbara.

En folkrörelse behöver många medlemmar. Medlemmarna 
måste också kunna vara med på ett sätt som fungerar bra 
för dem.

1. 
Välkommen till ett 

folkrörelseparti
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I en folkrörelse kan vi tillsammans:

•	Forma politiken
Medlemmarnas engagemang och egna erfarenheter av 
jämlikhet och solidaritet gör vårt parti starkt. Vi behöver 
därför medlemmar med olika bakgrund, kunskap och 
medlemmar i olika åldrar. 

•	Se vad som händer i omvärlden
Det är vi tillsammans som beskriver hur vårt lokala 
samhälle ser ut. Det är vi som ser problemen, svårigheterna 
och orättvisorna som finns. Det är vi som ser hur lagarna 
fungerar i verkligheten där vi bor.

•	Vara kraften för förändring i människors vardag
En folkrörelse som ser orättvisor och problem kan arbeta 
för att förändra dem. Partiets lokala föreningar kan  
påverka partiet. De kan också organisera egna möten 
och aktiviteter för människors olika frågor och idéer.

•	Berätta vårt budskap
Vi behöver många som kan beskriva vår politik för vänner, 
grannar och arbetskamrater varje dag. Som medlem kan 
du prata politik. Men du kan också på olika sätt visa  
att du delar våra värderingar. Du kan skriva på sociala 
medier eller ha symbolen för vårt parti på din jacka till 
exempel.

Fungerande organisation  
För att arbetet ska fungera bra måste vi ha en organisation 
som fungerar bra:
• Verksamheten ska visa vad medlemmarna vill.
• Många ska kunna diskutera politiska beslut.
• �Partiet måste få veta vilka frågor som är viktigast  

för medlemmarna.
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Därför måste vår organisation vara öppen och tillgänglig 
för alla. Vi ska alltid välkomna nya medlemmar. Det är 
bara så vi kan vara det mest folkliga och relevanta partiet  
i Sverige. Det är så vi kan visa problemen som finns i 
människors vardag och ge lösningar för problemen.

Om vi är öppna för andra och har verksamhet för  
många kan vi sprida socialdemokratins idéer. Då blir  
vår organisation och vår politik starkare. Tillsammans  
arbetar vi för ett samhälle med gemenskap och aktivitet. 
Vi vill ha ett samhälle där medborgarna tillsammans  
arbetar för framtiden.     

Medlemmarna
Basen i partiet är medlemmarna. Varje medlem är lika 
mycket värd. Med en demokratisk struktur i organisationen 
kan varje medlem påverka politiken. Varje medlem kan 
också vara med och välja personer för olika uppdrag och 
kräva ansvar från de som blir valda.

De som vi väljer till offentliga uppdrag för Social­
demokraterna ska fatta många beslut. Men besluten ska 
alltid vara utifrån de åsikter som medlemmarna i vårt parti 
och våra väljare har, och i den ekonomiska verkligheten.

En del av en större arbetarrörelse   
En styrka för Socialdemokraterna är också de andra  
folkrörelserna som arbetar för sociala förändringar i  
samhället. Många socialdemokrater är aktiva i flera folk­
rörelser. Därför har många människor ett stort förtroende 
för vårt parti.

Vårt parti har varit med och byggt upp flera andra  
organisationer som också vill förändra samhället. Några 
exempel är ABF, Unga Örnar och Folkets Hus och Parker.
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Det finns också många organisationer som delar vår syn 
på människor och samhälle. Hyresgästföreningen och 
konsument-kooperationen till exempel.

Facklig-politisk samverkan
Socialdemokraterna och fackförbunden inom LO är en 
del av samma rörelse. Vi delar samma värderingar om 
förändring och utveckling av samhället. Vi vill ha ett 
jämlikt och jämställt samhälle. Därför finns en facklig- 
politisk samverkan mellan oss. 

Facklig-politisk samverkan betyder att vi samarbetar 
under lång tid för framtiden. Vi vill tillsammans göra  
förändringar som är bra för alla löntagare. Vi arbetar  
tillsammans med politisk påverkan och för politiska  
beslut.

Arbetet för att löntagare ska leva bra liv och arbetet för ett 
bra samhälle har varit gemensamt för hela arbetarrörelsen 
under alla år som partiet har funnits. Basen för det facklig- 
politiska samarbetet är alltså gemensamma mål för att 
öka friheten och jämlikheten. 

Studier
Studier är viktiga för att en folkrörelse ska bli stark.  
Studier ger kunskap och metoder. De är verktyg som  
kan förändra det egna livet och samhället. Därför har 
studier alltid varit viktiga för socialdemokratin.

Olof Palme var Socialdemokraternas partiledare från år 
1969 till år 1986. Han beskrev en gång Sverige som en 
”studiecirkeldemokrati”. Studiecirklar och annan folk­
bildning har gett människor möjlighet att påverka sina 
liv och att påverka samhället. Människor har lärt sig att 
respektera sin egen åsikt och andras åsikter. Det skapar 
tolerans och en vana att lyssna på argument.
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Socialdemokraterna samarbetar med ABF. ABF är  
Arbetarnas Bildningsförbund. Det var Socialdemokraterna,  
LO och konsument-kooperationen som startade  
studieförbundet ABF. Det är viktigt för oss att fortsätta  
ha studier tillsammans med ett studieförbund som har 
socialdemokratiska värderingar.

Som medlem ska du bli erbjuden utbildning. Det här 
studiematerialet om organisation är en del av grund­
utbildningen för medlemmar. Grundutbildningen ger 
kunskap om vår ideologi, vår organisation och om vår 
historia.

Varje partidistrikt och arbetarekommun ansvarar för att 
nya medlemmar får utbildning. De bestämmer formen 
för utbildningen.

Studiematerial finns på partiets och ABF:s studieportal 
https://socialdemokraterna.abf.se

Där finns också information om studier som  
Socialdemokraterna på riksnivå ordnar.
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Diskussionsfrågor

1.	� Varför blev du medlem i Socialdemokraterna?

2.	� Vilka politiska frågor är extra viktiga för dig?

3.	� Vad förväntar du dig av att vara medlem  
i Socialdemokraterna?

4.	 Vad betyder ordet folkrörelse för dig?

5.	� Hur ska vi få så många som möjligt att vara 
med och skapa Socialdemokraternas politik?

 
6.	� Hur kan Socialdemokraterna bli viktiga  

för att förändra människors vardag?

7.	� Är du aktiv i andra folkrörelser? I så fall, vilka? 
Vad är gemensamt för dina olika engagemang?

8.	� Vad tänker du om samarbetet med LO?  
Hur kan vi göra samarbetet starkare mellan 
partiet och LO, TCO och Saco?

9.	� Vad behöver du för att kunna vara mer aktiv  
i Socialdemokraterna? 

10.	� Vad behöver du för att kunna påverka  
politiken mer?

Tips på aktivitet:
Starta en studiecirkel om en politisk fråga  
som du tycker är viktig. Kontakta din lokala 
ABF-avdelning. De kan hjälpa dig att starta.

Du hittar din lokala ABF-avdelning på  
https://www.abf.se/distrikt--avdelningar/
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Socialdemokraterna är ett stort parti och har en stor  
organisation. Det kan vara svårt som ny medlem att förstå 
hur organisationen ser ut. 

I det här avsnittet ska vi försöka beskriva de olika delarna i 
organisationen och hur de hänger samman. Från de lokala 
socialdemokratiska föreningarna till partikongressen, parti­
styrelsen och det verkställande utskottet.

De lokala socialdemokratiska föreningarna och klubbarna 
är basen i partiet. De är våra grundorganisationer. Där sker 
det lokala politiska arbetet, studier och kampanjarbetet. 

Föreningarna i ett större område samlas i arbetarekommuner. 
Arbetarekommunerna är partiets lokala huvudorganisation 
i en kommun.

Arbetarekommunerna i en region bildar tillsammans ett 
partidistrikt. Alla partidistrikten tillsammans är partiets 
riksorganisation. 

2. 
Socialdemokraternas 

organisation
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Grundorganisationerna är de socialdemokratiska  
föreningarna och klubbarna. De är för personer som har 
socialdemokratiska värderingar. Föreningar och klubbar 
ska utveckla värdet av att vara medlem. De ska ha dialog 
med medborgarna för att kunna göra politiska förslag. 
Föreningarna och klubbarna ska också arbeta för att fler 
ska bli medlemmar.

Om du inte valde en specifik förening när du blev  
medlem i Socialdemokraterna, då blir du automatiskt 
medlem i en förening nära där du bor. De föreningarna 
kallas ibland för geografiska föreningar. 

Men vi har också föreningar som arbetar med vissa frågor 
eller verksamheter. Bygg-sossen, HBT(S), Unga(S) och 
Bosniska S-föreningen är några exempel.

Arbetarkommunens plan för organisationen visar vad  
de olika föreningarna arbetar särskilt med. 

Alla kan få bli medlem i en förening eller klubb som:
	 • tycker att Socialdemokraternas partiprogram är bra
	 • respekterar partiets stadgar 
	 • betalar medlemsavgiften.  

Det är medlemsmötet som bestämmer i föreningen eller 
klubben. Senast sista februari varje år ska föreningen  
ha årsmöte. Årsmötet väljer bland annat en styrelse med 
minst fem ledamöter. 

Föreningar

14



Fo
to

: I
da

 B
or

g

Arbetarekommunen

Arbetarekommunen är partiets lokala huvudorganisation. 
Alla föreningar och klubbar i en kommun bildar  
tillsammans arbetarekommunen.

Arbetarekommunen planerar och leder partiets arbete vid 
allmänna val i kommunen. De utvecklar och samordnar de 
lokala facklig-politiska aktiviteterna. De arbetar  
också med att få fler medlemmar och med att göra det vär­
defullt att vara medlem i Socialdemokraterna.

Arbetarekommunen har en organisationsplan. I planen står 
vilka föreningar och klubbar som finns i arbetarekommunen. 
Styrelsen ansvarar för att det finns föreningar i olika  
bostadsområden och på olika arbetsplatser i kommunen.
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Socialdemokraterna har flera organisationer som är nära 
knutna till partiet:
	 •	 ungdomsförbundet SSU
	 •	 kvinnoförbundet S-kvinnor
	 •	 studentförbundet S-studenter
	 •	 förbundet Socialdemokrater för tro och solidaritet 
	 •	 HBT-S

Vi kallar dessa sidoorganisationer. Deras föreningar och 
klubbar är också föreningar i sina arbetarekommuner. 
Därför kan till exempel lokala SSU-klubbar skriva  
motioner, ha representanter på arbetarekommunens  
årsmöte och ge förslag på kandidater till uppdrag.

Du kan läsa mer om sidoorganisationerna på deras  
webbplatser:
	 www.ssu.se
	 www.s-kvinnor.se
	 www.s-studenter.se
	 https://trosolidaritet.se/
	 www.hbts.se

En lokal facklig organisation kan också vara med i  
arbetarekommunen. Men varje medlem i den fackliga 
organisationen måste söka om att bli medlem i partiet. 
De blir inte medlemmar automatiskt.

Arbetarekommunen kan ha ett representantskap. Det 
betyder att antalet ombud en förening eller klubb har  
i arbetarekommunen beror på hur många medlemmar 
föreningen har. 

Om arbetarekommunen inte har representantskap har 
alla medlemmar rätt att vara med på arbetarekommunens 
möten. Då är medlemsmötet högsta beslutande organ. 
Det betyder att medlemsmötet bestämmer.
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Om arbetarekommunen har representantskap är det  
representantskapsmötet som är högsta beslutande organ.

Årsmötet är senast sista mars varje år. Alla partimedlemmar 
eller socialdemokratiska grundorganisationer som är med i 
arbetarekommunen kan skriva motioner till årsmötet. De 
fackliga organisationerna som är medlemmar kan också 
skriva motioner.

Arbetarekommunens styrelse
Arbetarekommunens styrelse leder arbetet. De måste följa 
organisationens stadgar och beslut. Stadgar är regler för 
hur en organisation ska arbeta.

Styrelsen ska argumentera för partiet och för partiets  
politik. De ska göra en plan för arbetet i kommunen. 
Planen kallas handlingspolitiskt program. Styrelsen  
ska också ge stöd till föreningarnas verksamhet och  
klubbarnas verksamhet. Styrelsen är också arbetsgivare  
för personal.

Arbetarekommunens styrelse ska vara minst sju ledamöter. 
De är valda för två år. Årsmötet väljer särskilt ordförande, 
kassör, studieorganisatör och facklig ledare.

Styrelsen kan sedan själva bestämma om ett verkställande 
utskott, VU. VU är en mindre grupp av styrelsen som  
till exempel förbereder frågorna till styrelsens möten.
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Varför heter det arbetarekommun? 

När Socialdemokratiska partiet bildades 
fanns inte kommuner på samma sätt som 
idag. Kommunen hade ingen service till 
medborgarna och alla medborgare hade 
inte rösträtt till exempel. 

Socialdemokraterna valde därför att kalla 
den nya lokala politiska organisationen för 
arbetarekommun. Partiet ville visa hur vi 
tyckte att samhället skulle vara. Samhället 
ska vara demokratiskt och jämlikt, och  
arbetarna ska ha rättigheter. 

Partidistrikten är partiets regionala organisation. Alla 
arbetarekommuner i ett geografiskt område bildar ett 
distrikt. Ofta är distriktet samma område som ett län.

Partidistrikten leder partiets arbete vid allmänna val i 
distriktet. Ett distrikt har en eller flera valkretsar vid  
val till riksdagen.

Distriktet har kontakt med andra organisationer samt 
utvecklar och samordnar facklig-politisk verksamhet.  
De ska också arbeta för att få fler medlemmar i  
Socialdemokraterna.

Partidistrikt
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Distriktskongressen
Distriktskongressen är partidistriktets högsta beslutande 
organ. Det är kongress en gång om året. 

Alla medlemmar och grundorganisationer får skriva 
motioner till distriktskongressen. Men motionen ska först 
diskuteras på ett möte i arbetarekommunen. Om mötet 
bestämmer att de säger ja till motionen, då blir motionen 
arbetarekommunens motion. Om mötet säger nej till 
motionen, skickas motionen till kongressen och kallas 
enskild motion.

Distriktskongressen väljer en styrelse med minst 
sju ledamöter. 

Kongressen kan också bestämma att skapa ett  
förtroenderåd. Rådet har möte minst en gång om året.

Styrelsen leder distriktets verksamhet och bestämmer  
i distriktet under tiden mellan kongresserna. De kan på 
samma sätt som styrelsen i  arbetarekommunen själva 
bestämma att ha ett verkställande utskott. 

Partiets organisation i Stockholm,  
Göteborg och på Gotland

I några delar av Sverige är Socialdemokraternas 
organisation på ett annat sätt. 

I Stockholm, Göteborg och på Gotland är  
arbetarekommunen också partidistrikt.  
Den lokala organisationen är alltså samma  
som den regionala organisationen.
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Partiets nationella organisation
Partiets nationella organisation är partistyrelsen,  
verkställande utskottet, programkommissionen och  
partikongressen.

Partistyrelsen
Partistyrelsen leder partiets arbete. De måste följa partiets 
program, stadgar och beslut från kongressen.

Partistyrelsen är partiets högsta beslutande organ under 
tiden mellan kongresserna. Styrelsen har 33 ledamöter 
och de väljs för fyra år på partikongressen.

Partikongressen väljer också sju av styrelsens ledamöter 
att vara partiets verkställande utskott, VU. Ordförande 
och partisekreterare i VU väljs särskilt.

Kongressen väljer åtta suppleanter för ledamöterna i VU 
och 15 suppleanter för styrelsens ledamöter. En suppleant 
ersätter en ledamot om hen inte kan vara med på ett möte 
till exempel.

De som är ordförande för S-kvinnor, SSU, Tro och  
Solidaritet, S-studenter och HBT-S får inte rösta på  
kongressen. Men de får tala och ge förslag. Det kallas  
att de har yttranderätt och förslagsrätt.

Partistyrelsen har årsmöte i april. De har också möten 
när VU bestämmer eller när minst fem ledamöter  
i partistyrelsen vill ha möte.
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Verkställande utskottet, VU  
Det verkställande utskottet leder partiets arbete.  
VU ansvarar för att partiet gör det som är bestämt.  
De är också ansvariga arbetsgivare för personalen  
på partistyrelsens kansli.    

De som är ordförande för S-kvinnor, SSU, Tro och  
Solidaritet, S-studenter och HBT-S får tala och ge  
förslag i VU. Men de har inte rösträtt. 

Programkommissionen
Socialdemokraternas partiprogram innehåller visioner och 
talar om hur vi vill att politiken och samhället ska vara. 
Partikongressen bestämmer om partiprogrammet. 

Kongressen väljer också ledamöter till program­
kommissionen. Det är den grupp som arbetar med  
partiprogrammet. Kommissionen kan ge förslag på  
ändringar och nya delar av programmet. 

Programkommissionen har fem ledamöter och  
fem suppleanter.

Partikongressen
Partiets högsta beslutande organ är partikongressen.  
Det är kongress vartannat år. 

Kongressen har 350 ombud. De är valda av partidistrikten. 
Hur många ombud varje partidistrikt har beror på hur 
många medlemmar distriktet har. Alla ombud har  
yttranderätt, förslagsrätt och rösträtt. 
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På kongressen har flera andra yttranderätt och förslagsrätt, 
men inte rösträtt:
	 •	 partistyrelsens ledamöter
	 •	� representanter för den socialdemokratiska  

riksdagsgruppen
	 •	� representanter för den socialdemokratiska  

gruppen inom Europaparlamentet
	 •	� revisorerna
	 •	� ledamöterna i programkommissionen
	 •	� partidistriktens ordföranden
	 •	� representanter för partigruppen i styrelsen  

för Sveriges kommuner och regioner, SKR
	 •	� en representant från varje organisation  

för S-kvinnor, SSU, Tro och solidaritet,  
S-studenter och HBT-S. 

Extra partikongress
Partiet kan ha extra kongresser mellan partikongresserna. 
Partistyrelsen kan bestämma om en extra partikongress. 
Det kan också bli en extra partikongress om medlemmarna 
röstar om det.

Den extra partikongressen kan bara diskutera och bestämma 
om frågor som finns med i kallelsen till kongressen.  
Partistyrelsen bestämmer vilka frågor som ska vara med 
på den extra partikongressen.
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Alla medlemmar får skriva ett förslag till partikongressen. 
Det får också socialdemokratiska grundorganisationer och 
partidistriktens styrelser. Förslagen kallas motioner.

En motion kan vara om en politisk fråga. Den kan vara om 
att göra något tydligare i politiken eller att ändra politiken på 
något sätt. En motion kan också vara om partiets organisation.

Motionerna från en medlem eller grundorganisation ska  
först diskuteras i arbetarekommunen. Mötet kan säga ja  
till motionen. Då blir motionen arbetarekommunens  
motion. Mötet kan skicka motionen till kongressen som 
enskild motion eller avslå motionen. Att avslå är att säga  
nej till motionen.

Motioner till partikongressen

Nomineringar och samarbete
Partiorganisationen ger förslag på personer till politiska 
uppdrag. Det kan vara uppdrag i organisationen eller  
uppdrag i kommunfullmäktige och riksdag till exempel. 
Det kallas att nominera kandidater.

Det finns olika regler hur att nominera kandidater för 
olika uppdrag. Men Socialdemokraterna har alltid varvade 
listor. Det betyder att förslagen ska ha varannan man  
och varannan kvinna. På så sätt vill partiet att det ska vara 
lika många kvinnor som män för uppdrag.

Det finns också regler för samarbete mellan dem som har fått 
uppdrag för partiet och för partiets olika organisationer. 
Reglerna talar också om vilket ansvar som medlemmarna har.
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Socialdemokraterna har stadgar. Det har de flesta  
organisationer i Sverige. Stadgarna är regler för hur  
organisationen ska arbeta. De är mycket viktiga eftersom 
de gör organisationen stabil. Ingen medlem eller del av 
organisationen får bryta mot stadgarna.  

I stadgarna står till exempel:
	 •	�� Hur lång tid innan ett möte som kallelsen till  

mötet måste skickas till medlemmarna.
	 •	� Hur lång tid innan årsmötet som alla  

handlingar måste skickas ut. Handlingarna är  
alla dokumenten för mötet. 

	 •	� Vilka som har rösträtt.

Stadgarna är viktiga för att demokratin i vår organisation 
ska fungera bra.

Samhället utvecklas och vår organisation utvecklas.  
Därför måste vi ibland ändra i våra stadgar. Men vi  
tänker efter noga och arbetar mycket med frågan innan 
vi ändrar något i stadgarna.

Som ny medlem kan det vara svårt att förstå varför  
vi måste följa vissa regler på årsmöten till exempel.  
Reglerna kan ibland vara lite formella och komplicerade. 
Vi andra som varit med längre glömmer ofta bort att 
förklara varför vi gör på ett visst sätt.

Om det händer dig – fråga!

Stadgarna gör organisationen stabil 
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Diskussionsfrågor

1.	� Är det viktigt för dig som är ny medlem att 
förstå hur hela organisationen fungerar?  
Varför eller varför inte?

2.	� Har du hittat en socialdemokratisk förening 
som du trivs i? Har någon i föreningen  
kontaktat dig och bjudit in dig till ett möte?

3.	 Vilket politiskt arbete tycker du är viktigast:
	 • träffa medborgare och prata om politik?
	 • ha ett offentligt uppdrag i en nämnd?
	 • �diskutera en politisk fråga med andra  

medlemmar och skriva en motion?

Tips på aktivitet:
Skriv en motion!
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Folkrörelsearbete

3. 
Folkrörelsearbete, 
kampanj, valarbete

Mötet mellan människor är viktigt för demokratin.  
Det är en motor för många organisationer. 

Mötet har alltid varit viktigt för arbetarrörelsen. Från 
början var det på möten som våra ledare kunde berätta 
om sina idéer. Det var så många fick kunskap om social­
demokratin. Det var så partiet fick nya medlemmar. 

Många tyckte att mötena var ett hot. Våra första ledare 
hade ofta svårt att hyra lokaler för möten. Poliser kom 
och stoppade mötena. Därför byggde arbetarrörelsen 
Folkets Hus och Folkets Park. Där kunde vi ha möten. 
De blev också platser för studier och för att roa sig.

Alla har rätt till kunskap och bildning. Därför skapade 
arbetarrörelsen ABF, Arbetarnas Bildningsförbund.  
I studiecirklarna fick alla vara med. Alla deltagares  
erfarenheter och kunskap var lika viktiga. Ledaren  
samordnade och ledde cirkeln. Men hen undervisade  
inte och var inte experten. På så sätt kunde ny kunskap 
skapas både för individen och för kollektivet.
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Möten är fortfarande viktiga
Idag är mötet lika viktigt som förr i tiden. De gamla 
platserna och formerna för möten finns kvar. Men vi har 
också nya mötesplatser. Vi använder idag också e-post 
och sociala medier för att samla deltagare och informera 
om våra olika aktiviteter. 

Vi använder också de digitala rummen för möten när vi 
ska arbeta med längre politiska texter.

Det är viktigt för alla medlemmar att ha kunskap om 
våra nya platser och former för möten om vi ska fortsätta 
att utvecklas som folkrörelse.

Olika möten

Öppna möten 
Ett öppet möte är ett möte där alla är välkomna.  
Syftet med ett öppet möte kan vara att värva medlemmar 
eller att argumentera för våra åsikter.

Medlemsmöten
Mötet är för medlemmar. Syftet kan vara att diskutera 
ny politik och skapa opinion. Det kan också vara att 
planera utåtriktad verksamhet, alltså aktiviteter som 
skapar kontakt med andra människor.

Årsmötet
På årsmötet utvärderar vi den verksamhet som varit, 
väljer nya representanter och bestämmer om  
verksamheten i framtiden.
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Kongressen
Kongressen bestämmer om hur vi ska arbeta politiskt  
i framtiden och väljer våra centrala representanter.

Alla möten är viktiga för demokratin och för att vi hela 
tiden ska kunna utvecklas.
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Medlemsvärvning

Grunden i vårt parti är medlemmarna. Med många 
medlemmar kan vi utveckla politiken, finnas överallt i 
samhället och göra förändringar.

Alla som delar våra idéer om frihet, öppenhet och tolerans 
kan bli medlemmar i Socialdemokraterna. Med många 
medlemmar kan vi nå många människor lokalt, regionalt 
och nationellt. Därför ska vi värva medlemmar. 

70 % av alla som röstade på Socialdemokraterna i valet 
till riksdagen 2014 kan tänka sig att bli medlemmar. 
Men det är bara om vi frågar personer om att bli medlem 
som vi blir fler. Det är därför en viktig uppgift för alla att 
engagera och välkomna nya medlemmar.
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Kampanj

I valrörelsen testas politiken och de politiska partierna. Men 
det är mellan valen som grunden för politiken måste skapas.
 
Många olika saker påverkar människors bild av Social­
demokraterna. Det kan vara vad politiker säger om politiska 
förslag i media. Men det kan lika mycket vara det som en 
medlem säger när hen besöker en medborgare och lämnar 
material. Alla vi tillsammans och allt det vi gör är partiet 
Socialdemokraterna, både i valrörelsen och mellan valen.

Det bästa sättet att visa vad vi vill med vår politik är att 
göra saker. Bra och praktiska aktiviteter nära människors 
vardag visar vad solidaritet, jämlikhet, jämställdhet och 
frihet är. Vi pratar inte bara. Vi gör också!
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En socialdemokratisk förening som vill arbeta för att 
minska fattigdomen för barn kan till exempel:
• �skriva politiska förslag som motioner om mer stöd  

till ensamstående föräldrar
• �organisera läxhjälp i bostadsområden med många  

sociala problem
• �bjuda in till gratis fritidsaktiviteter, familjefester  

och liknande. 

Vi vill bygga ett starkare Sverige där alla kan utvecklas  
och leva bra liv. Kunskap och kompetens är mycket 
viktiga för ett litet land som Sverige. Därför kommer vi 
aldrig att tro på att ökad otrygghet och större skillnad 
mellan människor leder Sverige framåt. 

Vi kommer alltid att presentera andra och bättre lösningar. 
Vi kommer alltid att ha lösningar som medborgarna 
kan lita på.

Vi ska alltid visa att Socialdemokraterna är ett parti. 
Medlemmen, arbetarekommunen, partidistrikten och 
partistyrelsen är ett. 

Vi ska också alltid lyssna på och diskutera lokala frågor. 
Mellan valen har socialdemokraterna haft många bra 
kampanjer och samtal om olika lokala frågor på flera 
platser i landet. Det är ett bra sätt för att kunna göra 
politiska förslag som fungerar för människors vardag. 

Det är också ett bra sätt att visa hur politiskt engagemang 
fungerar i praktiken för att få nya medlemmar. 

Vårt budskap ska alltid vara tydligt
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Fakta och argument för vår politik
Det ska alltid vara enkelt att ge argument för vår politik. 
Därför har vi olika underlag som du kan använda. 
Underlagen ger dig kunskap kring våra förslag. Men  
de hjälper dig också att se de olika alternativen som 
finns i politiken. 

På webbplatsen www.socialdemokraterna.se finns 
mycket information och nyheter. Där finns också mer 
kunskap, fakta och argument om vår politik.

Media
Media ger alltid nyheter. De är därför viktiga när människor 
samlar information om de olika politiska partierna. 

Därför måste vi arbeta bra med media. Vi måste tydligt 
presentera vår politik, ge svar på frågor och kommentera 
aktuella diskussioner. Vi måste också snabbt rätta  
uppgifter i media som är fel.   

Dörrknackning
Den mest effektiva metoden för att ha kontakt med  
väljare är dörrknackning, alltså att besöka väljarna i  
deras hem. Det visar vår egen erfarenhet och det säger 
internationell forskning.

Många av dem som knackar dörr tycker det är roligt. De 
har många bra samtal där de får veta mer om människors 
åsikter och idéer. Vi använder därför dörrknackning när  
vi arbetar med att utveckla viktiga områden i vår politik.

Vanliga aktiviteter och 
metoder för kampanjer 
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Telefonkontakt
Vi kan ha politiska samtal när vi ringer till människor. 
Vi kan på så sätt möta människor utan att vara på 
samma plats. Medlemmar samlas ibland för att ringa 
tillsammans.

Kampanjarbete på nätet
Vi kan ha dialog med väljare via internet. Vi kan också 
använda nätet för att snabbt kommunicera med våra 
egna medlemmar.

Vi är många som är intresserade av politik. Våra budskap 
kan synas på bloggar och andra sociala medier. Dessa 
personliga sidor för debatt på nätet sprider både politik 
och nyheter. 

Kommentarsfälten och digitala enkäter är också sätt  
vi kan använda för att sprida vår politik. Det är viktigt 
att vi är många som använder dem för att vår politik 
ska synas. 
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Efter större debatter eller frågestunder på TV får vi sätta 
betyg på deltagarna på olika medias sajter. Ofta blir  
resultatet av betygen sedan rubriker i nyheterna. Därför 
är också enkäter en kanal för budskap som når fler än 
bara de som sett eller hört debatten eller frågestunden.

Dela ut flygblad
Att dela ut flygblad är en bra metod när en speciell fråga 
är aktuell. Flygbladen kan spridas till många människor 
på en stor arbetsplats, vid hållplatser för buss eller 
spårvagn, T-banestationer och vid större varuhus eller 
köpcentra till exempel. Flygbladen kan informera om 
vår politik. Men vi kan också använda flygblad för att 
bjuda in till möten och debatter. 

Första maj – en tradition varje år
Första maj är arbetarrörelsens dag. Vi har firat dagen 
sedan i slutet av 1800-talet efter en händelse i Chicago 
när polisen attackerade arbetare som strejkade. Det  
blev starten för den internationella arbetarrörelsens dag.  

Varje år är det många möten över hela världen den Första 
maj. Här i Sverige ordnar vi demonstrationer. Vi träffas 
för att lyssna på tal. Det är den största aktiviteten som 
Socialdemokraterna har för sina medlemmar.

Första maj är en helgdag i Sverige, men så är det inte  
i alla länder. 
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I en demokrati är allmänna val viktiga. Valen är också 
mycket viktiga för ett politiskt parti som Socialdemokraterna. 
Det är i valen som väljarna kan ge vårt parti det politiska 
uppdraget att genomföra våra förslag. 

Resultatet i valet bestämmer vilka partier som får majoritet  
i riksdag, kommunfullmäktige och regionsfullmäktige. 
Resultatet påverkar vem eller vilka som bildar regering, 
kommunstyrelse och regionstyrelse.

Valrörelsens kampanjarbete
Kampanjarbetet i valrörelsen är roligt. Det är också ett  
intensivt arbete. Då är det viktigt att vi är många. Alla 
kan inte göra allt. Men alla kan göra något. Därför ska det 
vara enkelt att vara med i kampanjarbetet i en valrörelse.

Arbetet kan vara att knacka dörr, dela ut flygblad eller 
ringa telefonsamtal. Det kan också vara att prata om  
politiska frågor med en granne eller en arbetskamrat.  
Du kan också skriva en insändare till tidningen eller  
vara aktiv i sociala medier.

Vi som är medlemmar i ett politiskt parti är ofta mer  
intresserade av politik än vad väljarna är. Många väljare  
byter parti från ett val till ett annat val. Många bestämmer 
sig också sent vilket parti de ska rösta på. Därför är  
valrörelsen viktig.

Valrörelse
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Det är en styrka att vara många
Socialdemokraterna är det parti i Sverige som har flest 
medlemmar. Det är en stor styrka för oss när vi ska  
göra aktiviteter. Det är också en stor styrka eftersom vi  
vet att människor ofta lyssnar på sina vänner. 

Du kan alltså göra stor skillnad varje dag genom att lyssna, 
fråga och berätta varför du har valt Socialdemokraterna. 
Det är också ett viktigt arbete i valrörelsen som du kan 
göra.
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Samordning i valcentret
Vi samordnar aktiviteter och budskap i varje valrörelse. 
Vi gör det för att bli så tydliga som möjligt.  

Budskapen kan vara om en fråga som skolan, jobben  
eller sjukvården till exempel. Aktiviteterna kan vara att 
vårt material kommer till bostadsområden och arbets­
platser till exempel. Därför har vi lokala valcenter under 
valrörelsen. 

Om du vill vara med i valrörelsen, kontakta din  
arbetarekommuns valcenter.

Valmanifest eller valplattform
Valmanifestet eller valplattformen talar om vilka  
frågor som är viktigast för partiet i valrörelsen.  
Partikongressen året innan valet bestämmer politiken  
för de kommande åren. De viktigaste frågorna kommer 
med i valplattformen.

Det är partistyrelsen som bestämmer den nationella  
valrörelsens budskap och vilka metoder vi ska använda för 
vårt kampanjarbete. 

Det är också partistyrelsen som formulerar våra vallöften. 
Det gör styrelsen efter sommaren. Då är valrörelsen som 
mest intensiv.

Några saker som  
händer i en valrörelse:
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Flygblad och trycksaker
Vi delar ut olika typer av material till väljarna i en val­
rörelse. Vi har också olika sorters material för att skapa 
uppmärksamhet. Det kan vara affischer om möten,  
valaffischer, flygblad och broschyrer till exempel. Vi  
använder materialet vid olika aktiviteter på gator och torg.

Formen påverkar innehållet. Broschyrer kan ge mycket 
mer information än affischer till exempel. Ibland vill  
vi ge information i detalj om ett förslag. Ibland vill vi 
bara få människor att känna något. 

Allt material tillsammans gör vårt budskap i valet starkare. 

Information på reklamplats
Socialdemokraterna har också betald reklam i valrörelsen. 
Vi har annonser i tidningar och på nätet. Vi har reklam  
i tv, film och radio. Vi har valaffischer på stora tavlor  
eller i kollektivtrafiken.

Frågor till politiker
Radio och tv har utfrågningar av partiledare med många 
människor som lyssnar och tittar. Tidningarna rapporterar 
på nätet. 

Media har ofta också frågor som läsarna kan svara på 
via internet. Allt detta är viktigt i en valrörelse. 

Om vi följer dessa utfrågningar och det media skriver, 
kan vi få veta vilka av våra argument som fungerar bäst. 
Vi får också information om vilken taktik de andra 
partierna använder.
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Debatter 
Debatter har alltid funnits i varje valrörelse. Sveriges 
Televisions debatt mellan partiledarna fredagen innan 
valet är den debatt som har funnits längst. Där kan alla 
partiledare berätta om partiets politik för tittarna.

På senare år har det blivit många fler debatter. Politiska 
motståndare möts i dueller på olika platser i landet.  
Det är ett bra sätt att tydligt visa skillnader mellan 
olika partier.

Efter debatterna får läsare och tittare ofta ge betyg på 
nätet hur bra de tyckte att politikerna var i debatten. 

Stora valmöten
Socialdemokraterna har ordnat stora valmöten under 
många år. Mötena ger ny energi till de som arbetar med 
valet. De är också bra sätt att hälsa nya medlemmar 
välkomna till partiet.

De stora valmötena visar också att vi är en folkrörelse. 

Valstugor
Valstugan är en plats för partiets aktiviteter i ett bostads­
område eller en stadsdel innan ett val. I valstugan 
pratar vi med människor som kommer till oss för att 
få information. Vi pratar också med de som går förbi 
valstugan.

Om du arbetar i valstugan delar du ut material och 
svarar på frågor. Det finns telefonnummer du kan ringa 
om du får en fråga som du inte vet svaret på.

Ibland har vi mindre möten vid valstugan, ofta  
tillsammans med en av våra lokala politiker.
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Valaffischering
Vi får sätta upp affischer i valrörelsen vid en viss tid ett 
bestämt datum. Därför behöver vi ha en organisation 
för affischering. 

Gruppen sätter upp affischerna. De ska också se till 
att affischerna sitter rakt och att de är hela och snygga. 
Ibland blir affischer förstörda av personer som inte  
tycker som Socialdemokraterna.

Ofta sätter vi upp helt nya affischer i mitten av valrörelsen. 
Det ger ny energi till valrörelsen.

Extra intensivt arbete i slutet av valrörelsen
Många väljare bestämmer sent vilket parti de ska rösta 
på. Därför är det viktigt att ha en aktiv valrörelse de sista 
veckorna innan valet. Då är människor ofta mer öppna 
för politik och det är lättare att informera om vår politik.

Aktiviteter på valdagen
På valdagen delar vi ut valsedlar vid lokalerna för val. 
Det var tidigare det enda vi gjorde på valdagen. Men  
idag fortsätter vi att argumentera och arbeta aktivt med 
att få väljare att rösta på oss ända tills vallokalen stänger 
på kvällen.

Valvaka är att vänta på  
valets resultat tillsammans
Valrörelsen är slut när vallokalen stänger. På många  
platser i landet samlas socialdemokrater för en valvaka. 
Vi är tillsammans och väntar på resultatet.   

Valvakan är ett trevligt sätt att avsluta valrörelsen.  
Om det går bra, kan vi fira tillsammans. Om det inte 
går så bra, kan vi dela besvikelsen tillsammans.
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Du kan ordna en valvaka själv om din arbetarekommun 
inte har en valvaka. Bjud in dina vänner och partikamrater 
och titta på tv:s sändning om valet tillsammans. Ni kan 
också följa räkningen av alla röster på www.val.se
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Diskussionsfrågor

1.	� Har du varit med i öppna politiska möten och 
andra aktiviteter? Vad tyckte du var roligast? 
Varför?

2.	� Vilka aktiviteter tycker du fungerar bäst för att 
tydligt visa vår politik och vårt parti?

3.	� Vad kan du göra för att värva medlemmar? 

4.	� Vad kan Socialdemokraterna lokalt göra för att 
fler ska  bli medlemmar och känna sig välkomna?

5.	� Vad kan vi som medlemmar göra för att  
utveckla våra aktiviteter och våra möten?

6.	� Hur kan vårt parti hitta nya platser för möten? 
Hur kan vi utveckla formerna för våra möten?

7.	� Har du varit med i en valrörelse? Om du varit 
det, vad gjorde du? Vad var roligast?

8.	 Vad vill du göra i nästa valrörelse?

9.	 Hur kan vi bli fler som arbetar med valrörelsen?

10.	� Vad tycker du om Socialdemokraternas sätt att 
arbeta i valrörelsen? Arbetar partiet på ett bra 
sätt? Hur kan vi bli bättre?

Tips på aktivitet:
Gör en kampanj om en fråga som är viktig där du bor. 
Använd dörrknackning, kommunicera via sociala 
medier eller ordna möten.
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Studiehandledning 
och tips till  

cirkelledaren

Det här är en handledning som hjälper er att ha en  
studiecirkel om Socialdemokraternas organisation.  
Studiecirkeln ska ge er mer kunskap om partiet. Den ska 
ge er tips och inspiration till kampanjarbete och arbete  
i valrörelser.

Målgruppen för studiecirkeln är nya medlemmar i Social­
demokraterna och andra intresserade socialdemokrater.

Studiematerialet till cirkeln finns bara digitalt. Den som 
vill kan skriva ut materialet på papper.

Vad är en studiecirkel?
Vi träffas i en studiecirkel för att studera, diskutera och 
öva något tillsammans. En studiecirkel brukar ha 7–12 
deltagare. Men det kan vara både fler och färre deltagare.

Det är fritt och frivilligt att vara med i en studiecirkel. 
Alla deltagare är med och påverkar innehållet och hur 
ni ska arbeta med innehållet. Allas behov, kunskap och 
erfarenheter är lika viktiga. 

Studiecirkeln är demokratisk och bygger på att alla deltar 
aktivt. Respekten för varandra är viktig. Alla ska få prata 
lika mycket. 
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Ledaren för studiecirkeln ska vara en guide och inspiratör. 
Hen ska hjälpa gruppen att komma framåt i arbetet.  
Men det är cirkelledaren, deltagarna och studiematerialet 
tillsammans som skapar ny kunskap.

Ni ska rapportera studiecirkeln till ABF. För att ni ska 
kunna få hjälp med saker av ABF finns några krav:
	 •	� Cirkeln måste vara minst 9 studietimmar.  

En studietimme är 45 minuter.
	 •	� Cirkeln måste träffas minst 3 gånger.
	 •	� Ni måste vara minst 3 deltagare: två deltagare och 

en cirkelledare.

En bra studiecirkel…
	 •	� ger alla deltagare lika mycket plats
	 •	� visar att allas erfarenheter är lika viktiga
	 •	� blandar sökandet av kunskap, dialog och att hitta 

lösningar på problem
	 •	� fungerar bra för alla deltagare
	 •	� är öppen för alla olika perspektiv i diskussionerna.

Cirkelledarens roll
Cirkelledaren ansvarar för att samordna arbetet i cirkeln. 
Hen förbereder träffarna, skaffar studiematerial och 
håller kontakten med ABF.

Ibland finns en cirkelledare innan cirkeln startar. Ibland 
bestämmer gruppen vem som ska leda cirkeln när gruppen 
har sitt första möte.

Cirkelledaren är en i gruppen. Hen är inte någon som har 
all kunskap och som ska föreläsa för gruppen. Hen får 
gärna inspirera de andra deltagarna. Hen ska dela med sig 
av sina erfarenheter precis som de andra i gruppen.
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Att vara cirkelledare är att:
	 •	� skapa bra stämning i gruppen
	 •	� få gruppen att fungera bra
	 •	� starta samtal och diskussion
	 •	� se till att alla är aktiva och deltar i arbetet
	 •	� lösa eventuella problem 
	 •	� reda ut oenighet i gruppen
	 •	� leda cirkeln mot gruppens gemensamma mål.

Det viktiga i cirkeln är dialog. Ledarens roll är att ställa 
frågor och inte att ge svar. 

Tips för en bra cirkel
Du som är cirkelledare ska försöka få alla att vara aktiva 
och att ingen dominerar gruppen. Du ska också se till 
att ni har en bra dialog i gruppen. 

Här är några tips som kan hjälpa dig:
	
	 •	�� Gå en runda. Då får alla chansen att säga något.

	 •	� Använd en talarboll eller en talarpinne. Bara den 
som har talarbollen får prata. När hen är klar  
lämnar hen talarbollen vidare.

	 •	� Dela in i små grupper när ni ska diskutera om ni 
är många i cirkeln. De små grupperna kan sedan 
berätta i storgrupp om sina diskussioner. Då vågar 
alla delta.

	 •	� Ställ frågor direkt till deltagarna: Annie, vad tycker 
du? Tala också om att det är okej att säga pass.

	 •	� Ställ följdfrågor till deltagare som svarar kort.
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	 •	� Var ”jokern i leken”. Det betyder att du säger frågor, 
tankar och idéer som ingen i gruppen säger.

	 •	� Vid diskussioner ska du se till att ni diskuterar 
ämnet. Ibland kan diskussioner börja vara om helt 
andra saker.

	 •	� Gör korta anteckningar så att du kan sammanfatta 
er diskussion om varje fråga. 

Så kan ni arbeta i cirkeln
Börja varje träff med att be deltagarna berätta kort om 
något de läst och deras tankar om detta. Alla ska ha läst 
något innan träffen.

Det viktigaste i studiecirkeln är diskussionen. Ni kan  
använda frågorna som finns i materialet. Men ni kan  
också bestämma egna frågor.

Diskutera gärna frågorna två och två först innan ni  
samtalar om dem i storgrupp. Ni kan bjuda in en expert 
till cirkeln som kan få svara på frågor eller vara med  
i diskussionen.

För att komma igång
Börja med en snabb runda där alla säger sitt namn.  
Presentera sedan vad studiecirkeln handlar om och vad 
ni ska göra vid denna träff.

Prata och bestäm om praktiska saker som till exempel:
	 •	� när ni ska träffas
	 •	� hur ni ska meddela varandra om ni inte kan komma
	 •	� fika till träffarna.
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Prata om vad en studiecirkel är och hur viktigt det är att 
alla är aktiva. Bestäm tillsammans hur ni ska vara mot 
varandra och hur ni ska arbeta. 

Om deltagarna inte känner varandra:
Låt deltagarna intervjua varandra två och två i ett par 
minuter. De ska sedan presentera sin kamrat för de andra 
i gruppen.

Några saker att ta reda på i intervjun är:
	 •	� namn
	 •	� var hen bor
	 •	� arbete och fritid
	 •	� politiskt engagemang eller erfarenhet
	 •	� förväntningar på studiecirkeln.

Efter presentationen kan ni samtala om deltagarnas  
förväntningar. Hur ska ni göra för att uppfylla  
förväntningarna? Bestäm tillsammans mål för er  
studiecirkel. 

Gå sedan igenom studiematerialet tillsammans.  
Bestäm hur ni vill arbeta vid de olika träffarna cirkeln.

47



Det finns mycket material för den som vill läsa mer.  
Men materialen finns tyvärr oftast inte på lätt svenska.

”Massmedier: press, radio och  
tv i den digitala tidsåldern”
Stig Hadenius, Lennart Weibull och Ingela Wadbring, 
Ekerlids 2011.

”Modern svensk politisk historia:  
konflikt och samförstånd”
Stig Hadenius, Hjalmarson & Högberg 2008.

”Vad är Socialdemokrati – en bok  
om idéer och utmaningar”
Ingvar Carlsson, Ann-Marie Lindgren,  
Tankesmedjan Tiden, Uppdaterad nyutgåva 2019.

Tips på litteratur
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”Netroots – en progressiv blogg-rörelse  
som sätter agendan”
Johan Ulvenlöv, Bilda Förlag, 2010.

”Alla kan blogga en handbok  
för dig som vill börja blogga”
Rosemari Södergren, Bilda Förlag, 2007.

”Jämlikhetsanden: därför är mer jämlika  
samhällen nästan alltid bättre samhällen”
Richard Wilkinson och Kate Pickett,  
Karneval Förlag, 2010.

”Mellan dröm och verklighet”
Daniel Lind, Premiss Förlag 2009.

”The Revolution Will Not Be Televised”  
(Pocket)
Joe Trippi, HarperPaperbacks, 2008.
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Egna anteckningar
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Egna anteckningar
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Du hittar alla våra studiematerial på:  
socialdemokraterna.abf.se 
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